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Communicatie kan altijd beter 
Primair doel van dit nieuwsbulletin is alle Pioniers van de 
Toekomst informeren over de activiteiten van de 
themagroepen. De inhoud is gebaseerd op wat er in de 
Pioniersbrigade wordt besproken. Dit bulletin komt dus 
vier keer per jaar uit, net zo vaak als de Pioniersbrigade 
bijeenkomt.  

„Om elkaar te versterken is er informatie en kennis van elkaar nodig. 
Daarvoor zijn deze vergaderingen, maar er is meer mogelijk’’, zegt 
voorzitter Henk Tiesinga in de brigadevergadering van 20 september 
2017 over de stappen die gezet worden op het gebied van 
communicatie. 

Vernieuwde website 

Om te beginnen is de website van de PvdT vernieuwd. De site is 
responsive, wat wil zeggen dat het uiterlijk zich aanpast aan alle 
devices (desktop, tablet, smartphone). Er is gezocht naar 
uniformiteit in teksten en het uiterlijk van de themagroepen. 
Beheerder Ilse Gnodde vraagt iedereen de site te benutten door 
artikelen te delen via je eigen social media-accounts. Daarnaast door 
de agenda op de site up-to-date te houden. „Heb je een datum voor 
een evenement, geef die dan alvast door. Ook als het programma 
nog niet helemaal uitgewerkt is.’’ Communicatieprofessional 
Manouschka van Rijswijk uit Ens is bereid gevonden ondersteuning 
te bieden om de mogelijkheden van de site en social media optimaal 
te benutten. Verdere informatie op het gebied van interne en 
externe communicatie vind je in de kolom hiernaast.
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Wie doet wat 

De interne communicatie wordt 
verzorgd door Lydia Haafkens. 
Zij verstuurt uitnodigingen voor 
onder meer de heisessies en 
brigadevergaderingen en 
schrijft de verslagen daarvan. 
Margé Hof verzorgt de externe 
communicatie door middel van 
persberichten. Daarnaast schrijft 
ze dit nieuwsbulletin waaruit 
ook weer berichten kunnen 
worden gedestilleerd die 
interessant zijn voor de pers. De 
nieuwsbrief voor ‘abonnees’ 
wordt verzorgd door Ilse 
Gnodde. Deze komt drie tot vier 
keer per jaar uit en bij het 
aankondigen van een 
evenement. 

Advertenties 

„Alles wat de publiciteit in moet, 
kan ondersteund worden door 
een advertentie’’, is Henk’s 
credo, „Kan het budgettair, dan 
moet je bij mij zijn.’’ Hij heeft 
goede contacten met 
acquisiteurs en kan zo scherpe 
afspraken maken. 

• Ilse Gnodde; 06 11 32 40 41; 
ilsegnodde59@gmail.com


• Lydia Haafkens; 06 55 86 11 89; 
secretariaatPvdT@gmail.com


• Margé Hof; 06 55 05 56 73; 
redactie@mhpublicaties.nl


• Henk Tiesinga; 06 52 63 22 24; 
tiesinga@xs4all.nl
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Van energieneutrale naar 
fossielvrije Noordoostpolder 
Waar staan we in ons streven van een energieneutrale naar 
een fossielvrije Noordoostpolder? Het Netwerk Noordoost-
polder Energieneutraal, dat op 6 juli 2017 officieel van start 
is gegaan, heeft om te beginnen in beeld gebracht hoe het 
met de energietransitie gesteld is. Hylke Hekkenberg gaf 
hiervan een presentatie aan de pioniersbrigade.  

Noordoostpolder is als gemeente koploper wat betreft het opwek-
ken van wind- en zonne-energie. Om in 2030 energieneutraal te zijn 
- evenveel opwekken als zelf gebruiken - hebben we nog 45% te 
gaan. Het platteland heeft echter ook een verantwoordelijkheid ten 
opzichte van stedelijk gebied ,,De Randstad redt het niet zelf, dus 
hebben we een rol als landbouwgebied om aan de Randstad energie 
te leveren’’, zegt Hekkenberg. ,,Daarnaast streeft ook onze 
provincie ernaar om in 2030 energieneutraal te zijn. Almere heeft 
bijvoorbeeld berekend zelf maar 43% op te kunnen wekken, dus 
zullen we ook als Noordoostpolder een bijdrage moeten leveren.’’ 

Verbind je aan themagroep NNE 

Ons huidige energieverbruik betreft voor 49% aardgas, 34% benzine 
en diesel en 15% elektrisch en slechts 2% is duurzaam. Op weg naar 
fossielvrij is dus een enorme uitdaging. Maar naast uitdagingen, zijn 
er ook kansen. Wie daarover mee wil denken, wordt uitgenodigd 
voor een van de werkgroepen van het Netwerk Noordoostpolder 
Energieneutraal. Er worden vijf themagroepen opgezet, te weten: 
landbouw, glastuinbouw, gebouwd gebied (woningen en bedrijfs-
gebouwen), grootschalige energieopwekking en vervoer (alles met 
een fossiele brandstofmotor). ,,Denk niet te gauw dat je er niet altijd 
bij kunt zijn’’, moedigt Henk Tiesinga aan, ,,er is ook veel mogelijk 
langs de digitale weg’’.
Meer info: www.netwerknop.nl 
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Sponsoring 

Er is behoefte om het werven van 
sponsors en fondsen te profes-
sionaliseren en centraliseren. 
Gedacht wordt aan een 
commissie van twee à drie 
mensen die kennis van zaken 
hebben, een netwerk hebben en/
of graag mee willen denken. Dat 
kunnen mensen uit de eigen 
geledingen zijn, maar misschien 
ken je ook iemand van buiten die 
vaker met het bijltje heeft gehakt. 
Henk Tiesinga hoort het graag.   

  
Evenementen 

De themagroep Evenementen 
heeft dit jaar evenementen 
georganiseerd rondom de 
lancering van de energiecoach 
en de startbijeenkomst van het 
Netwerk Noordoostpolder 
Energieneutraal. Er wordt nog 
nagedacht over een bijeenkomst 
aan het eind van dit jaar, maar de 
kar wordt momenteel getrokken 
door slechts twee personen. 
Aanwas is welkom. 

Fairtrade 

De themagroep Fairtrade heeft 
scholen benaderd over Fair Trade 
School. De bovenschoolse 
directies zijn niet onwelwillend, 
maar er wordt nog een formeel 
verzoek neergelegd via de 
burgemeester.  
Op 28 september nemen de 
leden van de groep deel aan een 
landelijke bijeenkomst van 
fairtrade gemeenten. Zij 
verwachten daar veel informatie 
en ideeën op te doen.  
Ook de fairtradegroep heeft  
een vacature. 

http://www.netwerknop.nl
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Contouren derde  
PCR-project zichtbaar 
Het Postcoderoosproject op het dak van de bibliotheek in 
Emmeloord bevindt zich in de afrondende fase. „Inmiddels 
zijn de contouren zichtbaar van een derde project’, zegt 
Albert Klein Tijssink van de Energiepioniers. 

Albert betreurt de berichtgeving over het niet terugbetalen van 
energiebelasting door energiemaatschappijen aan deelnemers van 
een PCR-project. „Deelname is nog steeds interessant. Waar de 
energiemaatschappijen niet belasting terug wil geven, doen wij een 
heel interessant voorstel om over te stappen naar onze partij, de 
NLD. Daarin komen we hen verregaand tegemoet.’’ 

De Energiepioniers hopen bij het volgende PCR-project ook 
bewoners van sociale huurwoningen te kunnen betrekken. „Bij 
verdere uitbreiding denken we erover na een postcoderoosproject te 
combineren met mobiliteit. Het zou mooi zijn als je een deel van de 
elektriciteit die je opwekt, weer beschikbaar stelt via laadpalen. 
Elektrisch rijden gaat groeien.” Anton van Vilsteren stelt voor om 

zo’n project dan meteen te combineren met deelauto’s. „Elektrische 
greenwheels die worden opgeladen bij de bibliotheek.”

Schot in POWER 

Het in maart gelanceerde project POWER lijkt voortgezet te 
kunnen worden. POWER is gericht op kwetsbare huishoudens die 
vallen onder energiearmoede. „Naar verwachting een groeiend 
aantal huishoudens. Zij dreigen buiten de boot te vallen bij 
besparingsmaatregelen”, zegt Albert. ,,We willen mensen die het 
echt nodig hebben bereiken door middel van coaching. In een 
traject van een jaar willen we hen aan de hand nemen en leiden langs 
allerlei besparingskansen.” De EPN doet daarbij een beroep op 
organisaties als de gemeente, Carrefour, Voedselbank, Mercatus en 
Humanitas, die zicht hebben op de doelgroep. „We hopen dat we 
het in 2018 kunnen uitrollen in de vorm van een pilot.’’

Pioniersbulletin �3

Energiecoach 

Sinds de start in april 2017 
hebben zo’n zeventig personen 
advies gevraagd aan 
Energiecoach 
Noordoostpolder. ,,En iets meer 
dan de helft daarvan heeft ook 
een stap gezet op het gebied van 
energiebesparing’’, zegt 
energiecoach Marinus de 
Vries. ,,De vraag valt absoluut niet 
tegen en we zien dat deze ook 
steeds breder wordt.’’  

Ambassadeurs 

Het aantal huishoudens dat via de 
EPN stroom afneemt/levert houdt 
niet over. Een groot aantal 
daarvan is bovendien ook nog 
betrokken bij de PvdT. 
Aangesloten leden gaven 
woensdag in de Brigade-
bijeenkomst aan meer dan alleen 
ideële argumenten te willen 
hebben om de NLD bij anderen 
aan te bevelen. „De activiteiten 
die we ontwikkelen als EPN zijn tot 
nu toe alleen maar mogelijk 
dankzij jullie als klant”, reageert 
Albert. „Wij krijgen een beperkt 
bedrag voor aansluitingen die wij 
realiseren. Daardoor kunnen wij 
dit soort projecten als in 
Marknesse en op het dak van de 
bibliotheek realiseren. We hebben 
geen vette bankrekening. We 
hebben jullie steun hard nodig.” 
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Ontwikkeling Voedselbos 
project van lange adem 
De Voedselpioniers zijn gevraagd om samen met de 
gemeente, Aeres (vh. Groenhorst) en andere partijen te 
participeren in het ontwikkelen van een voedselbos in het 
Emmelerbos. 

In het Emmelerbos worden grote stukken bos gekapt vanwege de 
essentaksterfte. Het idee is om zo’n zes hectare om te turnen in 
voedselbos. „We staan er positief tegenover als er een goed plan 
komt’’, zegt Anton van Vilsteren. „Je moet jarenlang investeren voor 
er überhaupt geoogst kan worden. Wij vinden dat er een goede 
financiële onderbouwing moet zijn, anders ga je misschien aan een 
dood paard trekken.’’ Het onderhoud zal bovendien niet eenvoudig 
zijn. „Scholen hebben beperkte mogelijkheden om buiten het 
schoolgebouw activiteiten te ontwikkelen en daar veel energie in te 
stoppen. Het is moeilijk voor jongeren van 13 tot 17 jaar om 
gemotiveerd te blijven om onkruid te wieden. Zeker niet als het nog 
een aantal jaren duurt voor je resultaat hebt.’’

De themagroep is verder bezig met plannen voor het seizoen en 
verwerven van subsidies. „Proeverijen zijn in trek en daar willen we 
mee doorgaan. Voor volgend jaar hebben we al een mooie locatie in 
gedachten.’’ 

De commissie heeft donderdag 28 september een bespreking op het 
gemeentehuis. Voedselverspilling voorkomen is een speerpunt en de 
gemeente wil graag dat de Voedselpioniers workshops gaan 
verzorgen. Gezien de frequentie is het daarom waarschijnlijk nodig 
een aantal proeverijen te schrappen. 
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‘Jong leren eten’ 

Het landelijke project ‘Jong leren 
eten’ is er op gericht jongeren 
gezond te laten eten op scholen, 
gekoppeld aan schoolse educatie. 
Het project is ingegeven door de 
obesitasproblematiek. Een dele-
gatie van organisatoren schuift 17 
oktober aan bij de Voedsel-
pioniers om nadere informatie te 
verstrekken. Daarnaast wordt er 
een workshop gegeven om vast te 
stellen wat er in de polder moet 
gebeuren om jongeren gezond te 
laten eten. „We zijn er zelf bij om 
het project vorm te geven”, zegt 
Lydia Haafkens, „Je kunt denken 
aan smaaklessen en excursies naar 
akkerbouw-bedrijven”.  
Op 3 november vindt het 
startsymposium ‘Jong leren eten’ 
plaats in het provinciehuis. 
Hiervoor zijn scholen en de 
pioniers uitgenodigd. 


Clean Tech 

De Cleantechpioniers hebben als 
doelstelling om vóór 1 november 
een project te starten dat voor 
Noordoost-polder interessant is. 
Waarschijnlijk wordt dat het 
project Smaragd. Smaragd gaat 
over bodemvriendelijke, 
zelfrijdende, elektrische land-
bouwmachines. Verder wordt 
gekeken naar een project van 
Henk van Meijel over het 
omzetten van biologische massa 
in energie.  
Eén vacature binnen de 
themagroep is ingevuld door 
Klaas de Jong die bij Geesink 
Norba werkt. 
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Aanpassing ro-beleid nodig 
Anton van Vilsteren roept de pioniers op zich sterk te 
maken voor het aanpassen van het beleid op de ruimtelijke 
ordening. „Ik loop er zelf tegen aan dat ik zonnepanelen op 
een talud in de tuin wil, maar dat mag niet omdat het de 
bestemming tuin heeft. De gemeente wil meest duurzame 
gemeente worden, dan moet ook het ro-beleid worden 
aangepast.”  

In de eerder op de avond gehouden presentatie van het Netwerk 
Noordoostpolder Energieneutraal, kwam naar voren dat 
oppervlaktewater het meest efficiënt en goedkoop is om warmte te 
wisselen voor warmtepompen. „Maar ook daar is geen enkel beleid 
op”, gaat Anton verder. ,,We moeten ergens een ingang vinden om 
het ro-beleid tegen het licht te houden met betrekking tot 
duurzame energie.” Henk Tiesinga valt bij: „Dat komt nu op ons pad 
en daar moet regelgeving voor komen. Er is ook geen beleid voor de 
ondergrond, dus iedereen prikt maar in de bodem. Dat is nu nog 
niet zo’n punt, maar het wordt anders als er overal warmtepompen 
komen”. 

Hans Cnossen onderschrijft de constateringen, maar vult aan: „Het 
beleid moet ook flexibel zijn, juist omdat de ontwikkelingen zo snel 
gaan. Je wilt het niet in de beton gieten. Wat als elektrisch rijden 
heel snel gaat, moet je dan overal in de straat laadpalen toestaan? 
Over tien jaar kan inductieladen wel de standaard zijn”. 
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Symposium 

De symposiumcommissie heeft 
voor maandag 9 oktober het 
symposium ‘verleden, heden en 
toekomst van duurzame 
Noordoostpolder’  georgani-
seerd. Sprekers zijn ondernemer 
Thomas Rau (tevens architect, 
innovator, inspirator en 
visionair), dijkgraaf Hetty Klaver 
en burgemeester Aucke van der 
Werff.  

Het programma is bewust op een 
doordeweekse dag overdag 
gepland in de hoop meer mensen 
uit het bedrijfsleven en 
instellingen te trekken. 
Doelstelling is zo’n 150 tot 200 
mensen te motiveren om het 
symposium bij te wonen. „Het is 
dan wel in het kader van 75 jaar 
Noordoostpolder, maar we willen 
ons focussen op de komende 25 
jaar’’, zegt Fokke Hoekstra. „Hoe 
ziet de Noordoostpolder eruit als 
we honderd jaar zijn. Daarom 
hebben we ook scholen 
benaderd, want we willen er jonge 
mensen bij hebben. Het 
Emelwerda College heeft al 
toegezegd de Technasiumklas te 
sturen’’. 

De themagroep Symposium 
verzekert een inspirerende 
middag. Nagedacht wordt nog 
over ‘nazorg’ in de vorm van een 
‘meet and greet’.   
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Fonds Leefbaarheid voor  
sociale binding platteland 
In de maanden september en oktober 2017 en 2018 kunnen 
aanvragen worden ingediend voor een bijdrage uit het 
Fonds Leefbaarheid. Het fonds is in het leven geroepen om 
de sociale binding op het platteland te versterken. 

In 2018 en 2019 is in totaal een bedrag van 1,5 miljoen euro 
beschikbaar. De minimale bijdrage uit het fonds is 10 duizend euro, 
maximaal 500 duizend. Per jaar keert het fonds maximaal 750 
duizend euro uit aan projecten op het platteland die er voor zorgen 
dat mensen elkaar ontmoeten en met elkaar samenwerken. Met het 
platteland wordt bedoeld de gehele provincie Flevoland, met 
uitzondering van de stedelijke kernen waaronder Emmeloord en 
Urk. Dit betekent niet dat inwoners van die kernen geen aanvraag 
kunnen doen voor een subsidie uit het fonds. Zolang de uitwerking 
van het project maar in het buitengebied plaatsvindt.

Bewoners, ondernemers en maatschappelijke organisaties, maar 
ook gemeenten en andere overheden die projecten hebben die 
aansluiten bij het doel van het fonds kunnen een aanvraag voor 
subsidie indienen. Zij kunnen een maximale bijdrage krijgen van 
75% van hun totale begroting.

Er wordt een onafhankelijke commissie ingesteld, die de aanvragen 
gaat beoordelen. In januari besluiten GS welke projecten 
gehonoreerd worden. Mensen die hulp nodig hebben bij het 
indienen van hun aanvraag kunnen, op kosten van de provincie, 
terecht bij de bureaus Subsidiegezocht.nl en Bergink Advies.

Meer informatie is te vinden in het dossier: Agenda Vitaal 
Platteland, Fonds Leefbaarheid op de website van de provincie 
Flevoland (https://www.flevoland.nl/dossiers/agenda-vitaal-
platteland/fonds-leefbaarheid)
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Pioniers in 
Poldertoren 

De gemeente wil de 
Poldertoren een maatschappe-
lijke functie geven en vraagt 
burgers met ideeën te komen. 
Driekwart jaar geleden zijn 
Henk Tiesinga en Roos 
Menkveld bij de wethouder 
geweest om te praten over de 
invulling van de toren. „Wij 
hebben toen al gezegd dat we 
vinden dat de Poldertoren een 
maatschappelijke functie moet 
krijgen met onderin een soort 
duurzaamheidscentrum. De 
wethouder heeft me nu 
persoonlijk opgebeld om te 
laten weten dat de ideeën weer 
openstaan.” Henk doet daarom 
een oproep aan alle pioniers. 
„We zouden er een pioniers-
toren van kunnen maken, maar 
die kunnen we alleen nooit 
vullen. Het zou wel uniek zijn als 
we als pioniers een rol kunnen 
spelen bij de invulling. Stuur 
dus alsjeblieft reacties in.” 
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